
3    سیاسـت   سال  چهارم 
شماره1073

دوشنبه 
1400 .05 .11
22ذی الحجه   02/1442آگوست 2021

a r m a n m e l i . i r نصرا... پژمانفر: با اجرای طرح صیانت، کیفیت 
اینترنت افزایش دارد! 

انگارعشقکرهشمالی
دردلپایداریهاست؟

 مهاجری: محدودیت در دسترسی به امکانات 
فسادآور و رانت آور است

گفت و گــــو
علی بیگدلی در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

ایراندرهمسایگیخوددوست
واقعیندارد!

   خواسته های ما کامل در مذاکرات محقق نمی شود
  واکنش بایدن به کوبا برای هشدار به ایران است

آرمان ملی- مطهره شفیعی: در جلسه 
غیررسمی که تعدادی زیادی از نمایندگان غایب 
بودند، به بررسی طرح صیانت از کاربران در فضای 
مجازی پرداختند و توجهی به انتقادات نکردند؛ 
چرا که می خواستند به هر نحوی که شده، دست 
به اقدامی بزنند که نام شان در تاریخ پارلمان ثبت 
شود. نمایندگان مجلس یازدهم از طیف اصولگرا 
و بعضا دلواپس هستند که مواضع شان پیش از 
حضور در پارلمان به عنوان فعال سیاسی در راستای 
مخالفت با تصمیمات و مواضع اصلاح طلبان و 
اعتدالیون بود که در برخی مواقع وعده می دادند 
اگر بر کرسی تصمیم سازی بنشینند اقداماتی در 
جهت باطل کردن تصمیمات دو جریان اصلاحات 
و اعتدال انجام خواهند داد! یکی از این تصمیمات 
و  مجازی  فضای  به  دسترسی  محدودکردن 
شبکه های اجتماعی بود که ظاهرا کلید آن زده 
شد. نکته قابل تامل آنجاست که حتی هم سفره های 
نمایندگان بررسی کننده طرح صیانت هم بعضا در 
صف نخست مخالفان حضور دارند، اما دلواپسان 
مجلس گوش شنوایی ندارند. همان طور که اشرف 
بروجردی به »آرمان ملی« گفته بود: این افراد، 
منطقی را نمی پذیرند و گویا ترس از این دارند که 
مردم از افکار آنها در فضای مجازی آگاه شوند. اگر 
غیر از این باشد، چه لزومی دارد تا محدودیت در 
فضای مجازی ایجاد شود تا مردم به همه اطلاعات 
دست پیدا کنند. بگذارید مردم بدانند که چه 
اتفاق هایی در جامعه رخ داده است و از همه مسائل 
روز آگاه شوند. اینکه عده ای از مسئولان می گویند 
فضای مجازی فرزندان را از خانواده ها دور می کند، 
صحبتی منطقی نیست. این خود خانواده ها هستند 
که باید با فرزندانشان تعامل کنند و به آنها بگویند 
که چه کانال ها و گروه هایی مفید یا غیرمفید است 
و فرزندانشان از فضاهای مساله برانگیز استفاده 
نکنند. وی افزود: اما مساله این است که طرح 
صیانت از فضای مجازی فقط در جامعه محدودیت 
ایجاد می کند و موجب نارضایتی مردم می شود. این 
بزرگوارانی که در مجلس هستند، فکر می کنند که 
باید حاکمیت را از طریق رسانه ها به مردم اعمال 
کنند و بارها و بارها مردم ما این مسائل را تجربه 
کرده اند. مردم فکر می کنند که اگر بخواهند فقط 
یک رسانه خاص را مشاهده کنند، به درک، شعور 
و شخصیت آنها توهین می شود. سوال من هم از 
نمایندگان مجلس این است که چرا برای مردم 
تعیین تکلیف می کنند و اجازه نمی دهند خودشان 
انتخاب کنند، از چه رسانه ای استفاده کنند؟ اینکه 
ما به مردم بگوییم شما به این شکل که ما دوست 
داریم، فکر کنید، کار دقیقی نیست. مردم ایران 
ابزار نیستند که مسئولان بگویند از این یا آن شبکه 
استفاده کنید. مردم ایران فکر و اندیشه دارند و 
می توانند تشخیص دهند که چه کارهایی درست یا 
غلط است و این مردم هستند که باید انتخاب کنند، 

کدام راه را بروند. 
 سر مردم رو کلاه نگذارید

ماجرا زمانی قابل تامل تر می شود که موافقان 
این طرح چنین القا می کنند که با تصویب طرح 
صیانت نه تنها مشکلی در استفاده از اینترنت و 
فضای مجازی ایجاد نمی شود، بلکه دسترسی ها 
ساده تر و بیشتر می شود؛ مانند روز گذشته که 
نایب رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس و از طراحان 
طرح صیانت از حقوق کاربران فضای مجازی گفت: 
در صورت اجرای این طرح  میلیون ها اشتغال امن 
و پایدار ایجاد خواهد شد. نصرا... پژمان فر ادامه 
داد: در حال حاضر حدود ۱۰۰ هزار شغل در فضای 
مجازی وجود دارد که پایدار نیست، اما در صورت 
اجرای طرح صیانت این اشتغال پایدار خواهد شد. 
وی با بیان اینکه خدمات اینترنت در ایران بسیار 
بی کیفیت است اظهار داشت: در صورت اجرای 
طرح صیانت کیفیت خدمات اینترنت افزایش 
خواهد یافت. پژمان فر با اشاره به کلاهبرداری ها 
در فضای مجازی گفت: در حال حاضر مشکلات 
زیادی به خاطر ناامنی در فضای مجازی وجود دارد. 
هکرها صفحات شخصی مردم را هک می کنند و 
کلاهبرداران در فضای مجازی جولان می دهند. 
وی تصریح کرد: پرونده های زیادی در این خصوص 
در دستگاه قضائی وجود دارد، چون هویت افراد در 
فضای مجازی مشخص نیست اقدامات خلاف قانون 
انجام می شود، با اجرای طرح صیانت، هویت افراد 
علنی خواهد شد و اینگونه جرم ها کاهش خواهد 
یافت. اما همه اصولگرایان چنین دیدگاهی را قبول 
ندارند به نحوی که محمد مهاجری، فعال سیاسی 
اصولگرا درباره طرح »صیانت از حقوق کاربران در 
فضای مجازی« گفت: این طرح برای اجرا در زمان 
دولت آقای روحانی تهیه شده بود، اما چون تدوین 
آن طول کشید، تصویبش با شروع کار دولت آقای 
رئیسی همزمان شد. با این وجود طراحان همچنان 
اصرار به تصویب طرح دارند. وی جبهه پایداری 
را طراح اصلی طرح »صیانت از حقوق کاربران در 
فضای مجازی« خواند و افزود: این طرح در واقع 
چنگ و دندان نشان دادن جبهه پایداری برای 
امتیازگرفتن از ابراهیم رئیسی هنگام چینش اعضای 
کابینه است. به نظر می رسد پایداری با این کار 
می خواهد نشان دهد می تواند پوست خربزه زیر پای 
دولت آقای رئیسی بیندازند تا عاملی برای نارضایتی 
مردم از دولت سیزدهم شود. این فعال مطبوعاتی 
درباره احتمال عقب نشینی طراحان از پیگیری طرح 
»صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی« اظهار 
کرد: آنها عقب نشینی نخواهند کرد، از نظر جبهه 
پایداری وقتی برجام هوا شد و تحریم ها سرجایش 
ماند و هیچ اتفاقی نیفتاد؛ بنابراین وقتی اینترنت هم 
فیلتر شود هیچ اتفاقی نمی افتد، همه شاد هستند و 
خوب زندگی می کنند. وی با اشاره به تبعات منفی 
طرح »صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی« 
گفت: هر طرحی از این دست که محدودیت در 
دسترسی به امکانات ایجاد کند، فسادآور و رانت آور 
است؛ چون کاربران فضای مجازی برای آنکه به 
فضاهای فیلترشده دسترسی پیدا کنند، مجبور 
به خرید فیلترشکن می شوند. الان معلوم است 
فروشندگان فیلترشکن چه کسانی هستند. آن 
زمان بازار برای آنها انحصاری می شود و به سودهای 
نجومی می رسند چون قیمت فیلترشکن را هر 

چقدر دوست داشته باشند، تعیین می کنند.

گــــزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
بسیاری از کارشناسان بر این باورند 
مسیر  به  بازگشت  بایدن  برای  که 
توافق هسته ای یک هدف اصلی است. 
همچنین برای وی ترمیم روابط آسیب دیده با متحدان 
اروپایی که در کنار آمریکا، روسیه و چین جهت رسیدن 
به توافق اصلی مذاکره کردند، اهمیت ویژه ای دارد. در 
این میان واشنگتن یک بار توافق هسته ای را نقض کرده 
است و در حال حاضر به صورت ضمنی اعلام کرده که 
ماندن در برجام را ضمانت نمی کند. وزیر امور خارجه 
آمریکا و رابرت مالی مدعی شدند که در یک دموکراسی، 
هیچ راهی برای بستن دستان رئیس جمهوری آینده 
آمریکا وجود ندارد و این که بهترین راه جهت حفظ 
توافق نشان دادن این است که توافق برای دو طرف کار 
می کند. نماینده ویژه آمریکا در امور ایران همچنین 
گفته است که هیچ ضمانت این چنینی وجود ندارد و 
این در ذات دیپلماسی نیست، اما قصد این را نداریم تا 
چندین ماه برای مذاکره بازگشت به توافق صرف کنیم 
تا بعدا از آن خارج شویم. یکی از نگرانی های غرب این 
است که عدم حضور ایران در توافق هسته ای موجب 
افزایش دانش کشور در زمینه هسته ای و غنی سازی 
اورانیوم و متعاقبا ذخیره سازی آن شود. یک مقام ارشد 
ایرانی به نیویورک تایمز گفته است که هر چه مدت زمان 
عدم اجرای توافق ادامه پیدا کند، ما دانش بیشتری پیدا 
می کنیم. اگر آمریکا نگران است هر چه زودتر به توافق 
بازگردد، بهتر است. اتفاقی که هنوز هم با اما و اگرهای 
زیادی همراه است. در راستای بررسی این مسائل »آرمان 
ملی« گفت و گویی با علی بیگدلی، تحلیلگر مسائل 

سیاست خارجی داشته است که می خوانید.
   گره ایجاد شده در مذاکرات وین صرفا به خاطر 

مسائل منطقه ای است؟
یکی از تصورات اشتباه این است که برخی به دنبال این 
بودند تا برجام 2۰۱5 را مجددا عینا احیا کنند که این از 
ابتدا نیز مشخص بود، محقق نخواهد شد. امروز نیز اگر 
مذاکرات در وین با خلل مواجه شده است به این دلیل 
است که همچنان بر این موضع تاکید می شود. برجام 
2۰۱5 عمرش رو به پایان است و بایدن نیز نخستین 
سخنرانی خود عنوان کرده است که قید زمانی برجام 
باید تا سال 2۰5۰ باشد؛ زیرا در سال 2۰23 از اعتبار 
می افتد. آمریکا دیگر برجام 2۰۱5 را مسلما نخواهد 
پذیرفت و آن را تمام شده می داند. آن ها مشخصا برجام 
پلاس را می خواهند و مسائل حقوق بشری را همچنان در 
ادامه مدنظر قرار می دهند و بر مسائلی همچون مسائل 
منطقه ای و دفاعی نیز به صورت ویژه تر تاکید خواهند کرد 
و در همین برجام می خواهند تکلیف آن مشخص شود. 
از برنامه ها دیگر این بود که برجام دو مرحله ای شود و 
در ابتدا می خواستند که مسائل هسته ای را حل و فصل 
کنند و سپس در خصوص مسائل دیگر گفت وگو شود که 
اختلاف بر سر قید این مورد در متن برجام سبب شد تا 
گره در مذاکرات ایجاد شود. آمریکا امروز به شدت تحت 
فشار کشورهای عربی و صهیونیست هاست و به همین 
علت صرفا ایران نمی تواند با کشورهای غربی یک توافق 
هسته ای داشته باشد و انتظار داشته باشد تا تحریم ها 
لغو شود. مشخصا کار برای ایران سخت است و باید به 
دنبال چاره ای باشد تا متحمل ضرر نشود و از سوی دیگر 
تحریم ها هر چه سریع تر برداشته شود. بایدن اگر امروز 
در حال برخورد سخت با کوباست به این علت است که 
می خواهد هشداری نیز به ایران دهد که توانایی تحریم 
کردن سخت تر را نیز دارد. امروز بایدن نه دیگر مسیر 
ترامپ را می رود و نه می خواهد سیاست هایی نزدیک به 
اوباما داشته باشد. ایران باید در این میان امتیازاتی بدهد 
و از برخی خواسته های خود کوتاه آید. نمی توان انتظار 
داشت تا امتیازات صددرصدی از مذاکرات به دست آورد.

   آیا تلاش ها برای اجماع علیه ایران و کشاندن 
کشورمان به شورای امنیت آغاز شده است؟

امروز هم تحت عنوان ناامن کردن آب های بین المللی 
قصد دارند پرونده ایران را به شورای امنیت بکشانند و هم این 
که ممکن است در صورتی که مذاکرات به نتیجه نرسد این 
اتفاق رقم بخورد. امروز برای چندمین بار است که دریاهای 
حوزه خاورمیانه با تنش همراه می شود و این امکان وجود 
دارد که این بار برخوردی جدی تر صورت گیرد. هم اسرائیل 
و هم برخی جریان های عربی به دنبال این هستند تا بار دیگر 
یک اجماع جهانی علیه ایران ایجاد کنند و باید به شدت 
مراقب این عرصه بود. به وضوح این را می توان در صحبت های 
مقامات کشورهای عربی و اسرائیل مشاهده کرد و این بار با 
دفعات قبل تفاوت دارد و اروپا به آمریکا نزدیک تر است تا به 
ایران. از سوی دیگر اگر ایران وارد یک تنش شود کار بسیار 
سخت تر می شود زیرا در منطقه نمی توان روی هیچ کشوری 
حساب باز کرد. امروز برخی کشورها در تلاش هستند تا 
پرونده ایران را امنیتی کنند و ایران نباید اقدامی انجام دهد تا 
هدف آن ها محقق شود. این یک اقدام خطرناک است و شاید 
حتی منجر به حملات نظامی شود. باید توجه داشت که این 
امکان وجود دارد تا تحریم ها را علیه ایران سخت تر کنند پس 

باید دقیق و محکم گام برداشت.
    ایران در منطقه می تواند روی کشوری حساب 

باز کند؟
ایران امروز در همسایگی خود هیچ دوست واقعی 
ندارد و این رو در صحبت های مقامات دولت ایران نیز 
به وضوح شنیده ایم که هیچ یک از همسایگان ما امروز 
دوست کشورمان نیستند. این صحبت ها را به این علت 
مطرح کردند که بگویند تمام مشکلات ایران معطوف به 
آمریکا نیست و سایر کشورها نیز امروز برای ایران در حال 
دردسرسازی هستند. این یک نقطه ضعف برای ایران 
است که نمی توان روی هیچ کدام از همسایه ها حساب باز 

کرد و این خود یک خطر بالقوه برای ایران است.

آرمان ملی- سجاد جنت آبادی: حضور زنان در کابینه 
سیدابراهیم رئیسی تبدیل به یک سوال اساسی از وی شده 
 است. برخی از فعالان سیاسی معتقدند وقتی که در دولت

حسن روحانی زنان نتوانستند به وزارتخانه راه پیدا کنند، چگونه 
می شود در دولت رئیسی به کابینه راه پیدا کنند. حال با این 
اوصاف برخی فعالان سیاسی هم معتقدند که مجلس یازدهم 
با توجه به همسویی خوبی که با دولت رئیسی دارد، قطعا با 
 حضور زنان در کابینه دولت موافقت خواهد کرد. در همین رابطه

لهام فخاری« عضو شورای شهر تهران در گفت وگو با   »ا
»آرمان ملی« این احتمال را می دهد که با توجه به اتحاد مجلس 
یازدهم و دولت رئیسی احتمال حضور زنان در کابینه دولت آینده 

وجود خواهد داشت.
  نادیده گرفته شدن زنان 

زنان در  سال گذشته همواره از ناملایمات در عرصه های 
مختلف اجتماعی و سیاسی رنج برده اند. آنها برای از حضور در 

ورزشگاه تا حتی حضور در کابینه دولت با چالش های زیادی 
روبه رو بوده اند. زنان همیشه برای رسیدن به خواسته های 

خود در صــف مقدم حضور داشتنــد. تاریخچه حضور 
و نقش زنــان در دولت های پــس از انقلاب به دولت 
اصــلاحـــات و دوره ریاست جمهوری سید محمد 

خاتمی می رسد. جایی که معصومه ابتکـــار، 
ریاست سازمان محیــط  زیست را به  دست 
گرفتــه و پس از او بـــا تاســـیس مرکـــز 
 مشارکــت زنان ریــاست جـمهــــــوری، 

زهرا شجاعی به ریاست این مرکز انتخاب 

شد. در دولت احمدی نژاد انتصاب ها گسترش یافت و برای 
نخستین  بار یک زن هر چند مدتی کوتاه به وزارت راه یافت. 
مرضیه وحید دستجردی زنی بود که نامش در دولت احمدی نژاد 
به عنوان وزیر بهداشت مطرح و خیلی زود از این منصب کنار 
گذاشته شد. اما در دولت روحانی باوجود همه وعده های انتخاباتی 
حسن روحانی یک وزیر زن در کابینه اش نداشت، اما اکنون همه 
منتظرند تا ببینند دولت سیدابراهیم رئیسی می تواند تابوی 
حضور وزیر زن را در دولتش بشکند یا او هم مانند روحانی زنان را 

به پست معاون رئیس جمهور منصوب خواهد کرد.
 رای اعتماد مجلس به وزیر زن؟

حضور وزیر زن در کابینه سیدابراهیم رئیسی به یک سوال 
بسیار جدی تبدیل شده است. رئیسی برای اینکه بتواند نظر 
اکثریت مردم را به خود جلب کند، باید حداقل یک وزیر زن 
به مجلس یازدهم معرفی کند. نکته جالب اینجاست مجموع  
اصلاح طلبان و حتی اصولگرایان بر این مساله اعتقاد دارند که 
رئیسی نمی تواند از مجلس یازدهم برای یک وزیر زن رای 
اعتماد بگیرد. در این راستا زهرا نژاد بهرام عضو شورای 
شهر تهران گفت: در مقطعی حتی ما چهار زن در 
کابینه داشتیم و این انتظار و توقع جامعه به حدی 
رسیده که نمی توان کابینه را صددرصد مردانه کرد. 
در کابینه سه سطح نیرو داریم یک سطح 
وزرا هستند که در ارتباط با معرفی 
وزرا دور از انتظار است که خانمی 
پیشنهاد شود و اگر پیشنهاد شود، 
بعید است از مجلس تایید بگیرد و این 

مساله نگرشی است. شاید در جاهایی همراهی با دولت باشد ولی 
باور به مدیریت زنان در جامعه نهادینه نشده، به خصوص در ذهن 
طیفی که امروز اکثریت را در مجلس دارند. اما در سطح معاونان 
می توانند و چاره ای ندارند و باید از خانم  ها استفاده کنند. دست 
رئیس جمهور در انتخاب معاونان باز است و نیازی به رای اعتماد 
ندارد و احتمالا آنجا این کار را انجام بدهند در سطوح نهادها 
و سازمان  ها نیز این روند طی این دوره مسدود نخواهد شد و 

موضوع مدیریت زنان چندان به عقب بر نمی گردد.
 احتمال وزیر زن در دولت رئیسی

 الهام فخـــاری عضو شــورای شهــر تهران نیز در گفت وگو با
 »آرمان ملی« درباره حضور زنان در کابینه سیدابراهیم رئیسی 
گفت: از نظر حقوق شهروندی و تخصصی هیچ منعی برای حضور 
زنان در کابینه دولت وجود ندارد. آقای رئیسی در زمان انتخابات 
ریاست جمهوری بر جایگاه و حضور زنان در دولت تاکید داشتند 
و امیدوارم رئیسی بتواند در کابینه پیشنهادی خود، حضور زنان 
در را در جایگاه وزارت تجربه کند. وی ادامه داد: این احتمال 
وجود دارد که رئیس جمهور منتخب بتواند از زنان متخصصی که 
با طیف فکری از نظر سیاسی با ایشان همراه هستند، در کابینه 
استفاده کنند. من حضور زنان در کابینه را یک ضرروت می دانم 
و امیدوارم آقای رئیسی حداقل بتواند یک زن را در کابینه خود 
داشته باشد. فخاری خاطرنشان کرد: سوابق کاری و صحبت هایی 
که آقای رئیسی بیان کردند، نشان می دهد که ایشان موافق 
حضور زنان در کابینه هستند و جایگاه ویژه ای برای زنان ایران 
قائل هستند و این حق را به رسمیت می شناسند. از نمایندگان 
در مجلس انتظار نمی رود که بخواهند ممانعتی برای حضور زنان 
در کابینه دولت داشته باشند و از بین نمایندگان خانم اصولگرای 
مجلس، فعالان سیاسی موثری هستند که با حضور زنان در 
دولت موافق هستند. از نظر سیاسی هم دولت و مجلس یازدهم 
با یکدیگر همسو هستند و به نظر نمی آید اختلافی برای حضور 

زنان در کابینه وجود داشته باشد.

آرمان ملی- حمید شجاعی: »کارهای 
زیادی دلم می خواست انجام دهم؛ اما نشد« این 
جمله مهمی از صحبت  های حسن روحانی در 
آخرین جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا بود که 
از محدودیت هایی در عرصه اجرا و تصمیم گیری 
در 8ساله دولت وی خبر می داد. هر چند که بارها 
در مورد رئیس جمهور  و حدود نفوذ و اختیاراتش 
سخن به میان آمده است، اما این موضوع شاید 
صرفا عملکرد دولت ها را تحت تاثیر قرار داده اما 
در دولت های مختلف به وفور تکرار شده و البته 
شرایط دولت روحانی نسبت به دیگر دولت ها 
بسیار پیچیده تر از گذشته بوده است. چنانکه 
با وجود اقدامات بسیاری که روحانی و مردانش در 
حوزه های مختلف انجام دادند، امروز جامعه نگاه 
چندان مثبتی به دولت روحانی و عملکردهایش 
ندارد. شاید بتوان مهم ترین دلیل این عدم 
احساس رضایت را مشکلات اقتصادی و معیشتی 
مردم، تورم، گرانی ها و نبود مدیریتی منسجم در 
راستای بهبود امور دانست. هر چند که پدیده  هایی 
همچون ویروس ناخوانده کرونا و این اواخر بحران 
آب، قطعی برق و... نیز مزید بر علت شدند، اما با 
تمام انتقادات دولت روحانی به پایان رسید و باید 
منتظر بود تا دولت رئیسی چگونه عملکردی از 

خود برجای می گذارد.
   پایان دولت ها؛ بدرقه جامعه 

نگاهی به پایان دوره ریاست جمهوری اکثر 
روسای جمهور و نوع اظهار نظرها نشان می دهد 
که چندان خوش بدرقه نشدند و روسای جمهور 
نیز فارغ از همه عملکردهای مثبت و منفی و 
دستاوردهای خود در آخر با نارضایتی و اعتراض 
مردم نسبت به وضع موجود در جامعه به کار خود 
پایان داده اند. پایان هشت سال ریاست جمهوری 
مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی سبب شد تا 
مردم به سید محمد خاتمی، سلام کنند؛ اما مساله 

همین جا تمام نشد و پس از پایان هشت ساله 
دولت اصلاحات  و با اینکه شرایط جامعه به لحاظ 
اقتصادی متعادل بود، اما جامعه باز هم استقبال 
شایان توجهی از خاتمی به عمل نیاورد. چنانکه 
رئیس جمهور وقت در دانشگاه تهران گفت: »بعد 
از ما کسانی خواهند آمد که عمل می کنند«، اما 
به هر صورت جامعه به سمت گفتمان عدالت و 
مهر ورزی احمدی نژاد چرخید. هرچند که این نوع 
رویکرد مردم نیز پس از دو دوره به سنت مالوف 
به چالش کشیده شد و مردمی که باز هم به جهت 
شرایط اقتصادی، معیشتی و اجتماعی در مضیقه 
بودند در سال ۹2 به تدبیر و امید و کلید عقلانیت 
حسن روحانی روی آوردند تا شاید او بتواند 
شرایط مردم را سامان ببخشد. لذا گرچه روحانی 
و مردانش در دولت نخست توانستند این مهم را تا 
حدی زیادی بر طرف کنند، اما به همان اندازه در 
دولت دوم به واسطه برخی مسائل همچون خروج 
آمریکا از برجام، تحریم ها و برخی بی تدبیری ها و 
ناکارآمدی ها نتوانستند عملکرد موفقیت آمیزی را 
از خود به نمایش بگذارند. همین موضوع نیز سبب 
شد تا امروز جامعه نسبت به روحانی و دولتش 
چندان نگاه موفق و تحسین آمیزی نداشته باشد. 
طی روزهای آینده سید ابراهیم رئیسی روی کار 
خواهد آمد و تشکیل کابینه خواهد داد. باید دید 
پس از یک یا احیانا دو دوره ریاست جمهوری 
نوع برخورد و واکنش مردم به ریاست جمهوری 

رئیسی و عملکرد دولتش چگونه خواهد بود. 
   دولت روحانی فرصت ها و چالش ها

عملکرد  روحانی؛  دولت  یافتن  پایان  با 
دولت های یازدهم و دوازدهم  این مهم را به 
نمایش می گذارد که به رغم اینکه برخی معتقدند 
دولت حسن روحانی عملکرد موفقی نداشته 
و صرفا اتلاف وقت بوده، اما در کنار کمبودها، 
کاستی ها و ناکارآمدی ها دولت موفقیت ها و 

دستاوردهایی نیز داشته که نمی توان به راحتی 
از آن گذر کرد. اگر بخواهیم دولت روحانی را 
عادلانه به قضاوت بنشینیم باید نقاط ضعف 
و قوت دولت را در کنار هم ببینیم. در نگاهی 
کلی چالش های مهم دولت روحانی در چند 
مورد مهم و تاثیر گذار خلاصه می شود. برجام و 
نحوه انجام این توافق، شیوع ویروس کرونا و نوع 
عملکرد دولت، تحریم و تاثیرات آن بر اقتصاد ملی 
و وضع زندگی و معیشت مردم ، عملکرد دولت در 
سیاست داخلی، و برخی تصمیم گیری ها و فشارها 
به دولت باعث بروز برخی مسائل در جامعه شد.  
آنچه مسلم است سیاست حاکم بر دولت روحانی 
اعتدال، میانه روی و تعامل با دنیا بود و بر همین 
اساس نیز توافق برجام را می توان به عنوان یکی 
از مهم ترین عوامل تاثیر گذار در دولت روحانی در 
نظر گرفت. از این رو علت موفقیت یا عدم موفقیت 
دولت روحانی را می توان در دو بعد داخلی و 
خارجی بررسی کرد. در بعد خارجی با وجود 
دیپلمات کارکشته و سیاستمدار باهوشی چون 
محمدجواد ظریف که توانست با هنر دیپلماسی 
خود بر جام را به توافقی مهم در جهان برای ایران 
به ثبت برساند، اما برخی تحولات پیرامون این 
توافق مثل بد عهدی طرف های برجام و در نهایت 
خروج آمریکا از این توافق و وضع تحریم ها باعث 
شد تا روحانی نتواند از این توافق و مواهب آن به 
نحو شایسته بهره ببرد. در بحث ویروس کرونا و 
مدیریت آن دولت روحانی هر چند فعالیت های 
زیادی داشت، اما به جای رفع و کنترل این بیماری 
به  سمت مدیریت آن رفت  و به جای آنکه توان 
خود را بر واکسیناسیون قرار دهد، تمام عزم خود 
را بر تولید داخل گذاشت. هرچند که بد قولی 
کشورهای دیگر در فروش واکسن به ایران نیز 
در این مساله موثر بود. از طرفی با خروج آمریکا از 
برجام و وضع تحریم های فلج کننده اقتصاد ایران 

بسیار تحت الشعاع قرار گرفت و حتی در مقاطعی 
نفت ایران در کمترین میزان ممکن به فروش 
رسید که تاثیر آن بر وضع زندگی  و معیشت 
مردم نیز به صورت محسوسی نمایان شد. هر چند 
که به قرائت بسیاری از کارشناسان شاید این 
عملکرد نه مطلوب اما مناسب روحانی و مردانش 
در دولت بود که توانستند با این فشار تحریم ها و 
محدودیت ها بتوانند کشور را در همین حد نگه 
دارند و از وقع شرایطی به مراتب بدتر جلوگیری 
کنند. البته اینکه دولت در همین شرایط نیز 
افتتاح هایی عمرانی خود را در پنجشنبه ها 
داشت، از نقاط مثبتی است که به هر صورت 
باید دیده شود. هر چند این انتقاد نیز وارد است 
که در حوزه اقتصادی برخی مدیران ناکارآمد و 
تصمیم گیری های نابه جا نیز بر شرایط جامعه 
تاثیر گذار بود و از طرفی دولت روحانی در سیاست 
داخلی نیز عملکردی خنثی داشت؛ چرا که چه در 
انتصابات خود چندان درست و موفق عمل کرد و 
چه در مسائل و تصمیم گیری های کلان درست و 
به موقع تصمیم اتخاذ کرد که باعث نارضایتی مردم 
نشود. ماجرای افزایش قیمت بنزین و تحولات و 
ناآرامی های پس از آن از همین موارد است که با 
درایت دولت می توانست حل و فصل شود. البته 
در کنار همه اینها از فشار دلواپسان، تندروها، 
دولت در سایه و نهادهای تصمیم گیر موازی که 
مانع از انجام درست برنامه ها و اهداف دولت بودند 
نیز نباید به راحتی گذشت. به هر صورت دولت 
روحانی با خوب و بدش رفت و شاید همانطور که 
امروز از وضع خوب مردم در دولت اصلاحات سخن 
می گویند شاید روزی هم از وضع مردم در دولت 
روحانی و خدمات آن به کشور سخن ها گفته شود. 
   به زودی نقاط قوت بیشتر دیده می شود

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص 
پایان دولت روحانی اظهار داشت: آقای روحانی 
خسته نباشید. در  طول هشت سال گذشته بنا 
به وظیفه، خیلی از ماها انتقادات زیاد وگاهی 
گزنده ای کرده ایم. هنوز هم می گویم کاش بهتر 
رفتار می کردید. به خصوص در مورد حقوق مردم 
و... اما مردم ناسپاسی هم نیستیم. سیدمحمد علی 
ابطحی گفت: روز رفتن، روز تشکر است و نه 
گلایه.  یادمان نمی رود هر چه بلا بود بر این دولت 
نازل شد. بلاهای بزرگی مثل ترامپ، تحریم، 
کرونا، سیل، بی آبی، شلیک به هواپیمای اکراینی، 
مین های داخلی، فحاشی های بی نظیر در تاریخ 
ادبیات به شما و دولت تان و رویارویی با تندروهای 
خارجی و داخلی که بد جور به هم رسیده بودند. 
وی تصریح کرد: آقای روحانی به رغم همه 
اشکالات و مشکلات، دل آزرده نروید. به زودی 

نقاط قوت شما بیشتر دیده می شود.

زنان در قطار کابینه رئیسی؟        »آرمان ملی« درباره گمانه زنی  ها برای حضور زنان در کابینه رئیسی گزارش می کند:  
   الهام فخاری در گفت وگو با »آرمان ملی«:نمایندگان اجازه حضور زنان در کابینه را می دهند
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عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اظهار کرد: 
آقای رئیسی و  دولت وی اگر بخواهند برجام را اجرایی کنند از دولت 
روحانی نه تنها چیزی کم ندارد بلکه دارای ظرافت ها، باهوشی های 
بیشتری است و توانایی شناسایی بزنگاه هایی را دارد که ممکن است 
در این توافقات منافع ملت آسیب بخورد. مجتبی ذالنوری افزود: تفاوت 
دولت آقای رئیسی و روحانی این است که دولت آقای روحانی به دنبال 
توافق به هر قیمتی بود اما دولت آقای رئیسی به دنبال توافق خوب 
است که منافع ملت را تامین کند. پیش بینی ما این است که دولت 
آقای رئیسی زیر میز مذاکرات نخواهد زد بلکه ما در قالب برجام حرکت 
می کنیم. هرجا برجام معایبش بر منافع ملت بچربد، طبیعی است که 
ملت اجازه نمی دهند که دولت آن مسیر را ادامه دهد. وی گفت: دولت 
آقای رئیسی به دنبال این خواهد بود که منافع برجامی ملت را محقق 
کند. ملت هزینه های برجام را داده است، اما منافع آن را نگرفته است. 
آقای روحانی هزینه های برجام را از جیب ملت پرداخت کرد، ولی 

نتوانست منافعی برای ملت بگیرد.

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران در پاسخ به این سوال که با توجه 
به معنا گرفتن عملکرد احزاب در ایام انتخابات و تمایل کارگزاران به 
حمایت از علی لاریجانی در انتخابات گذشته، آیا این احتمال وجود دارد 
که برای انتخابات های بعدی این حزب به سمت لاریجانی برود؟ گفت: 
کارگزاران خودش چهره های موجهی دارد، البته اگر صلاحیت شان تایید 
شود. اگر هم موضوع عدم احراز صلاحیت مطرح باشد، خُب لاریجانی 
هم رد صلاحیت شده است؛ البته قطعا حزبی که علی لاریجانی تشکیل 
بدهد با کارگزاران همسو خواهد بود. علیزاده طباطبایی این گمانه که 
کارگزاران از جبهه اصلاحات خارج شود را اکیدا رد کرد و افزود: اصلا 
چنین چیزی مطرح نیست؛ حزب کارگزاران بنیانگذار اصلاحات است 
و دلیلی ندارد از اصلاحات خارج شود. وی تاکید کرد: اصلاحات با حزب 
کارگزاران شروع شده است و این حزب در این جبهه باقی خواهد ماند، 
اما ممکن است دیگرانی بیایند و تمایل به اصلاحات داشته باشند. برای 
مثال حزبی که لاریجانی تشکیل خواهد داد، ممکن است به اصلاحات 

بپیوندد و زیر مجموعه جبهه اصلاحات ایران فعالیت کند.

رئیس شورای شهر تهران، از طرح صیانت از فضای مجازی 
مجلس انتقاد کرد و گفت: شورای پنجم شورای شفافیت بود، نه 
صیانت و مجلس هم به نظر می آید به جای رفتن به سمت چنین 
طرح هایی به سمت شفافیت برود. محسن هاشمی در جریان 
سیصد و پانزدهمین جلسه شورای شهر تهران از شهردار تهران و 
همکارانش در منطقه ۱۷ و ۱8، معاونت فنی و عمرانی شهرداری 
تهران و سازمان پارک ها و فضای سبز تشکر کرد و گفت: 
بالاخره طلسم آماده سازی و بازآفرینی روی ریل منطقه ۱۷ و 
۱8 راه آهن تهران- تبریز شکست و این منطقه در اختیار مردم 
قرار گرفت. وی افزود: ابتدا قرار بود طوری بازآفرینی شود که با 
درآمد ساخت و ساز، هزینه ساخت تونل فراهم شود، اما در این 
دوره شهرداری تصمیم گرفت به این باغ راه که بزرگ ترین باغ راه 
ایران و شاید منطقه است، دید کاسب کارانه نداشته باشد و آن را 
به فضای عمومی برای استفاده مردم تبدیل کرد. هاشمی تاکید 

کرد: در افتتاح این باغ راه شاهد استقبال خوب مردمی بودم. 
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